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گیشه سینما در چه شرایطی
 تحویل دولت چهاردهم می شود؟

گیشه ســینما یکی از شــاخصه های موفقیت هنر 
هفتم بوده و نشــان از گردش چرخ ســینما دارد، 
حالا دولت سیزدهم سینما را با شرایطی مطلوب و 
با رشد ۲ میلیون نفری در گیشه و مخاطب تحویل 

می دهد.
به گزارش فارس هنر هفتم و اقتصاد اهالی اش وصل 
به گیشه و چرخه اقتصادی سینما است، چرخه ای 
که تماما با محوریت مخاطب زنده مانده و می تواند 
فعالیت سینما را ادامه دار کند.در سال های گذشته 
با شــیوع بیماری کرونا و ناآرامی های سال 1401 
بیشــترین ضربه به هنرمندان و امنیت شغلی شان 
وارد شــد، در ســال های 98 تا 1400 که اساســا 
مخاطب جدی ای وارد چرخه ســینما نشد و سال 
1401 هم با فروشــی حداقلــی روزگار هنر هفتم 
گذشــت تا تقریبا هیچ فیلمی به سوددهی نرسد.

سال گذشته با اکران چند فیلم گیشه سینما رشد 
کرد و اقتصاد سینما احیا شد، رکورد هزار میلیارد 
تومانی برای گیشــه ثبت و چند فیلم به سوددهی 
رســیدند؛ هرچند همچنان انتقاداتی به شــرایط 

سینمای اجتماعی و دیگر ژانرها وارد بود.
گیشــه ســال 1403 تا امروز و در مقایسه با 4 ماه 
ابتدایی سال گذشــته به عنوان سال رکورد گیشه،  
شرایط بهتری دارد.مخاطب سینما در 4 ماه ابتدایی 
ســال 140۲؛ 8,304,490 نفر بــوده که در 4 ماه 
آغازین ســال جاری به 10,656,893 نفر رســیده 
تا با رشــدی بیش از ۲ میلیون نفری مواجه باشد.

فروش سینما نیز نزدیک به 100 درصد رشد داشته 
و از عدد 360 میلیارد تومان به 614 میلیارد تومان 
رسیده اســت.این عدد در مقایســه ماه به ماه نیز 
شرایط مشابهی دارد، تقریبا به صورت متوسط در هر 
ماه با 70 تا 100 درصد رشد گیشه مواجه بودیم. 

ســال گذشته در گیشه 4 ماه اول 75 درصد از کل 
فروش مربوط به دو فیلم اول گیشه یعنی »فسیل« 
و »شــهر هرت« بود، اما در ســال جاری با کاهش 
اتــکا به ژانر کمدی تنها 50 درصد مخاطب مربوط 
به دو فیلم »تگزاس 3« و »تمساح خونی« به عنوان 
۲ فیلم اول گیشه است.البته همچنان درصد بالایی 
از فــروش مربوط به این ژانر بوده و تنها چند فیلم 

در ژانرهای دیگر توانسته اند خود را مطرح کنند.
با این شرایط به نظر باید در انتظار رکوردزنی دوباره 
سینما در سال جاری باشــیم، در هفته های اخیر 
هم با اضافه شدن چند فیلم دیگر به چرخه اکران 
این مسیر ادامه پیدا خواهد کرد. باید دید در ادامه 
مســیر ســینما در دولت ها آیا موفقیت ســینما و 
اقتصادش تکرار می شود و آیا همچنان این موفقیت 

با محوریت کمدی ها به ثمر می نشیند یا نه!

»پریسان« ۳ جایزه از آلمان گرفت
فیلم ســینمایی »پریســان« موفق بــه دریافت 3 
جایزه جشــنواره »درســدن« آلمــان و همچنین 
دهمین جشنواره فیلم ریدینگ آمریکا میزبان فیلم 

»سه هفته قبل« شد.
فیلــم ســینمایی »پریســان« بــه کارگردانــی 
کامبیز بابایــی در جدیدترین حضــور بین المللی 
آلمــان »درســدن«  جشــنواره  در   خــود 

جایــزه   )Dresden cinema Awards(
بهترین فیلم، بهترین کارگــردان و بهترین بازیگر 
نقــش اول زن )لیندا کیانــی( را از آن خود کرده 
است. این جشــنواره با حضور بیش از 1۲00 فیلم 
از 136 کشــور در شــهر درســدن آلمان برگزار 
شــد. »پریســان« چندی پیش در جشنواره های 
بین المللی فیلم سوئد و جشنواره کولیوود که یکی 
از پنج جشــنواره مطرح ســینمای هند محسوب 
می شــود، جوایزی را کسب کرده بود. در این فیلم 
بازیگرانی همچون فرهاد قائمیان، لیندا کیانی، ثریا 
قاسمی، سیاوش طهمورث، شقایق فراهانی، مهدی 
کوشکی، صحرا اسداللهی، هامون سیدی، سیاوش 
چراغی پور، سپیده مظاهری، شارمین علیمحمدی 

و نادیا شادمان به ایفای نقش پرداخته اند.
همچنیــن، فیلــم کوتاه »ســه هفته قبــل« به 
نویســندگی و کارگردانــی و تهیــه کنندگی امیر 
حســین دیباج به بخــش مســابقه دهمین دوره 

جشنواره بین المللی فیلم آمریکا راه یافت.
جشنواره بین المللی فیلم ریدینگ آمریکا که همه 
ســاله در پنســیلوانیای آمریکا برگزار می شود از 
18 تــا ۲۲ مهر ماه برابر بــا 9 تا 13 اکتبر میزبان 
آثار کوتاه و ســینمایی از کشورهای آمریکا، کانادا، 
مکزیک، استرالیا، فرانسه، اسپانیا، انگلستان، روسیه 
و ایران خواهد بود. »ســه هفتــه قبل« اولین فیلم 
کوتاه امیرحســین دیباج در مقام کارگردان است 
که پیش از این ســابقه فیلمبرداری بیش از 100 
فیلم کوتاه، مستند، سریال و سینمایی و همچنین 
عضویت در انجمن فیلم کوتاه ایران )ایســفا( را در 

کارنامه خود داشته است.
این فیلم روایت گر داســتان زن و شوهری است که 
ســه هفته قبل از زایمان متوجه حقیقتی هولناک 
می شوند و تصمیم عجیبی می گیرند. امیر نوروزی 
و سحر گلشــیرازی بازیگران اصلی این فیلم کوتاه 

هستند.
دیگر عوامل ســازنده »ســه هفته قبل« عبارتند 
از بازیگران: احمد لشــینی، مهــری آل آقا، پیمان 
محســنی، محمدعلی وزیری، گریمور: بابک کشن 
فلاح، تدوین: امیر ادیب پــرور، اصلاح رنگ و نور: 
حمیدرضــا فطورچیــان و برنا جمشــیدی، مدیر 
فیلم برداری: امیرحسین دیباج، صدابردار: مصطفی 
بهمنی، صداگذار: جــواد غلامرضایی، مدیر تولید: 
ســعید محبوبی، دســتیار گریم: زهره شکرگزار، 
دستیار یک فیلم بردار: علیرضا بیات، منشی صحنه: 

آناهیتا گلفام، برنامه ریز: مجد جلالی.

اخبــــار گزارش

کارگردان فیلم »دلشکسته« گفت: کسی می تواند درباره موضوعی فیلم بسازد که 
دغدغه آن را داشته باشد. من درباره امام حسین)ع( فیلم ساختم و رکورد فروش 

»دلشکسته« در سینمای ایران، همچنان دست نیافتنی است.
علی روئین تن نویسنده و کارگردان فیلم دلشکسته درباره نسبت عاشورا با سینما 
به ایرنا گفت: فیلم دلشکســته باور آرمانی انسانی است که عاشق امام حسین)ع( 
اســت و معتقد است تنها چیزی که می تواند انسان ها را فارغ از دین و جبهه دور 
هم جمع کند، پرچم امام حســین)ع( اســت. این باور من بود که تنها زیر پرچم 

امام  حسین)ع(، بی حجاب و باحجاب می توانند یکدیگر را بفهمند.
تمام شــهدای کربلا، شخصیت های بکری دارند که می تواند تبدیل به فیلم شود؛ 
به شرط آن که تحت کلیشه ها ساخته نشود و دغدغه خود فیلمساز باشد. یکی از 
شخصیت ها، غلام سیاه حسین است این کارگردان، عاشورا را یک میراث فرهنگی 
دانســت و ادامه داد: عاشورا بزرگترین گردهمایی مذهبی جهان است؛ رویدادی 
که در هیچ کجای جهان وجود ندارد. در هر اقلیم ایران نیز یک شــکل عزاداری 

برای امام حسین)ع( وجود دارد و این میراث فرهنگی است.
روئین تــن با بیان اینکه هر شــخصیتی در واقعه کربلا ظرفیت روایت و تولید اثر 
دارد، گفت: تمام اهل بیت )ع( و شــهدای کربلا، شــخصیت های بکری دارند که 
می تواند تبدیل به فیلم شــود؛ به شــرط آن که تحت کلیشــه ها ساخته نشود و 

دغدغه خود فیلم ساز باشد.
وی توضیح داد: یکی از شخصیت هایی که ذهن مرا برای تولید فیلم درباره عاشورا 
درگیر کرده، غلام ســیاه حسین )ع( اســت. این شخصیت به قدری بکر و عمیق 
اســت که امام  حسین)ع( با آن تفاخر عربی، سینه او را می بوسد و می گویند» تو 
انســانی« امام حسین)ع( تمایز طبقه را هم می شکند. در حال حاضر، هر فیلمی 
بخواهیم بســازیم که طبقه را بشکند، امکان پذیر نیست، اما این فیلم بسیار مورد 

اقبال قرار می گیرد؛ داستانی که در آن یک غلام، جای سردار را می گیرد.
این نویسنده در پاسخ به اینکه چه سوژه هایی برای تولید اثر درباره عاشورا وجود 
دارد، افزود: روزگار فعلی ما، روزگار حر اســت؛ چه کسی می تواند در این روزگار، 
حر بســازد؟ اینها سوژه های کمی نیســتند. آن فرد عثمانی که همسر خود را به 
خاطر امام حســین)ع( طلاق داد و بعد شهید شد، ســوژه کمی است؟ در حال 
حاضر دغدغه ها این نیست اما اگر ســینمای عاشورایی برای کسی مساله باشد، 

 اینها نمونه های  قابل تاملی است.
کســی می تواند درباره موضوعی فیلم بســازد که دغدغه آن را داشته باشد. من 
درباره امام حســین)ع( فیلم ساختم، مردم همچنان فیلم دوست دارند و رکورد 

فروش دلشکسته در سینمای ایران، همچنان دست نیافتنی است

وی ادامه داد: من یاحسین گفتم و هنرم را به نام او متبرک کردم و اجر آن را نیز 
گرفتم. ارادتم به امام حسین)ع( فیلم دلشکسته، ارادتم به امیر المومنین)ع( فیلم 
زمهریر و ارادتم به حضرت زینب)س( فیلم عشق جامگان است. فارغ از اینکه چه 
دولتی و با چه ســلیقه سیاسی حاکم باشد، با عشق درباره اهل بیت)ع( و شهدا 
فیلم خواهم ساخت. روئین تن رکورد فروش دلشکسته را دست نیافتنی دانست و 

گفت: کســی می تواند درباره موضوعی فیلم بسازد که دغدغه آن را داشته باشد. 
من درباره امام حسین)ع( فیلم ساختم و به خانم بی حجاب، چادر پوشاندم. مردم 
هم همچنان فیلم دوســت دارند و رکورد فروش دلشکســته در سینمای ایران، 

همچنان دست نیافتنی است.
این کارگردان به دغدغه مندی در ســینمای عاشورایی اشاره کرد و بیان کرد: اگر 
چیزی دغدغه کسی باشد، به ذلت تن نمی دهد و آن کار را انجام می دهد. وقتی 
سینمای عاشورایی دغدغه فیلم ســازان ما باشد، حتی با وجود تحت الشعاع قرار 
گرفتن مســائل اقتصادی و زندگی، همچنان در این باره فیلم می سازند. من تنها 
کارگردانی هستم که خانه و ماشین ندارد و تن هم به ذلت ندادم. بعضی اما برای 
امام حســین)ع( فیلم نمی ســازند؛ بلکه برای میز رئیسی که به آنها دستور داده 

فیلم می سازند و این رویه درستی نیست.
روئین تن درباره آخرین وضعیت فیلم چریک توضیح داد: این فیلم درباره زندگی 
شهید ابراهیم هادی است. همچنان درگیر کسب اجازه از خانواده شهید هستیم. 
قانون جدیدی که ما را ملزم به کســب اجازه از خانواده شهدا کرده، رویه ساخت 
فیلم را پیچیده تر ســاخته اســت. مگر ابراهیم حاتمی کیا در فیلم چ از خانواده 
شهید اصغر وصالی نامه یا اجازه گرفت؟ یا مگر محمدحسین مهدویان برای تولید 

ایستاده در غبار از خانواده احمد متوسلیان کسب اجازه کرد؟
ســینمای عاشورایی بودجه جدی، سرمایه گذار جدی و در نهایت یک فرد جدی 
می خواهد و نبــود همه این ها، یکی از دلایل مهم کاهش تولیدات در این زمینه 
اســت. این کارگردان ادامه داد: خانواده شــهدا به این دلیل که در جریان شکل 
سینمایی پروژه نیستند، ممکن اســت راضی به تولید فیلم درباره زندگی فرزند 
شــهید خود نباشــند. ضمن اینکه فیلمنامه خواندن سخت است و فیلم ساختن، 
یک امر تخصصی است. نباید توقع داشته باشیم آنها عمق فیلمنامه را درک کنند 

و تولید فیلم، منوط به رضایت یا عدم رضایت آنها باشد.
او با مقایسه سرمایه گذاری در ســینمای عاشورایی و موضوعات دیگر در سینما 
تشریح کرد: سینمای عاشورایی بودجه جدی، سرمایه گذار جدی و در نهایت یک 
فرد جدی می خواهد و نبود همه اینها، یکی از دلایل مهم کاهش تولیدات در این 
زمینه است. فیلم های کمدی با سرمایه گذاری شخصی تولید می شوند و نمی توان 
از همان ســرمایه گذار برای تولید یک اثر جدی درباره محرم یا امام حســین)ع( 
بهره برد. روئین تن، گذر از  کلیشــه ها را مهم دانست و افزود: در حال حاضر، نیاز 
به روشــنفکر دینی و انگاره های دینی بدون کلیشه داریم تا شرایط تلطیف شود 
و دغدغه ها برای تولید فیلم درباره محرم و عاشــورا، هم مخاطب و هم فیلمساز 

را به سمت خود جذب کند.

علی روئین تن نویسنده و کارگردان فیلم: 

»دلشکسته« باور آرمانی انسان عاشق امام حسین)ع( است

محمد خزاعی:
جایگاه و نقش ویژه هنرمندان در 
جشنواره فیلم کودک بازنگری شود

محمد خزاعی رئیس سازمان سینمایی در دومین نشست 
شورای سیاستگذاری سی و ششمین جشنواره بین المللی 
فیلم هــای کودکان و نوجوانان ایران بر جایگاه و نقش ویژه 

هنرمندان در این رویداد تاکید کرد.
به گزارش امور ارتباطات رســانه ای و اطلاع رسانی سی و 
ششمین جشنواره بین المللی کودکان و نوجوانان، دومین 
نشست شــورای سیاستگذاری ســی و ششمین جشنواره 
بین المللی فیلم های کــودکان و نوجوانان ایران، عصر روز 
دوشــنبه اول مرداد ماه با حضور اعضای شــورای مذکور 
و تعدادی از مدیران ســتاد اجرایی جشــنواره در اصفهان 

برگزار شد. در این نشســت محمد خزاعی رئیس سازمان 
امور سینمایی و ســمعی و بصری وزارت فرهنگ و ارشاد 
اســلامی با ابراز خرســندی از فعالیت های صورت گرفته 
توسط ســتاد اجرایی جشنواره و آمادگی مطلوب مجموعه 
شــهرداری اصفهان برای برگزاری شایسته جشنواره سی 
و ششــم، بر حضور پر رنگ هنرمنــدان در روند برگزاری 
جشنواره تاکید کرد و گفت: هنرمندان باید نقش و جایگاه 
ویژه خود را جشنواره پیدا کنند و لازم است ستاد برگزاری 
جشــنواره در تعامل با هنرمندان، ایــن نقش و جایگاه را 

یافته و تثبیت کند.
علی قاسم زاده شــهردار اصفهان نیز در سخنان کوتاهی بر 
ضرورت گسترده تر شدن برنامه های جنبی جشنواره در دوره 
جاری نســبت به سال گذشــته تاکید کرد و افزود: با وجود 
اینکه سال گذشــته بیش از ۲۲0 محله اصفهان در جریان 
برنامه های جنبی جشنواره مشارکت داشتند و اتفاقات خوبی 

نیز در خصوص حضور کــودکان و نوجوانان مناطق محروم 
استان و شــهر اصفهان برای تماشــای فیلم های جشنواره 
رخ داد امــا لازم اســت که مجموعه شــهرداری اصفهان با 
برنامه ریزی هــای گســترده تر بتواند از جمع بیشــتری از 
هموطنان و همشــهریان در جریان جشــنواره سی و ششم 
و برنامه های مختلف مدیریت شــهری اصفهان که همسو با 

جشنواره شکل گرفته و اجرا می شود میزبانی کند.
مجید زین العابدین، دبیر جشنواره سی و ششم نیز در این 
نشست گزارشی از روند فعالیت های انجام شده را به حضار 
ارائه کرد. برگزاری ســه نشست ســتاد اجرایی جشنواره، 
آسیب شناســی و برگزاری نشســت های متعدد مشورتی 
و ســتادی با هــدف افزایــش محتوا و کیفیــت برگزاری 
هشــتمین المپیاد فیلمســازی نوجوانان ایران، به گونه ای 
که در دوره هشــتم، این رویداد به سمت تخصصی تر شدن 
رفته و منتخبان دوره هشــتم برای حضور در مرحله نهایی 

آموزش و فیلمسازی از میان نوجوانان نخبه که فیلمسازی 
را به صورت جدی تر دنبال می کنند برگزیده می شــوند، 
گفت وگو با فیلمســازان اصفهانی بــرای تولید فیلم کوتاه 
جهت حضور در جشــنواره فیلم کودک، از جمله مواردی 

بود که دبیر جشنواره در گزارش خود به آن اشاره کرد.
دبیر جشنواره با اشــاره به تولید 5 فیلم سینمایی کودک 
و نوجوان توســط بنیاد سینمایی فارابی با مشارکت بخش 
خصوصی و نهادهای فرهنگی هنری گفت: تلاش کردیم تا 
در جشنواره امسال آثار با کیفیت و مطلوب تری را نسبت 
به ســال قبل به مخاطبان جشــنواره و سینمای کودک و 

نوجوان تقدیم کنیم.
مرحله نهایی هشتمین المپیاد فیلمسازی نوجوانان ایران از 
۲4 تا ۲9 شهریور ماه و سی و ششمین جشنواره بین المللی 
فیلم هــای کودکان و نوجوانان از 14 تا 19 مهر امســال در 

اصفهان با دبیری مجید زین العابدین برگزار می شود.

علیرضا داودنژاد در آســتانه اکران عمومی فیلم سینمایی »مصائب شیرین ۲« از 
شــرایط اکران فیلمش که بیش از شــش سال قبل ساخته صحبت کرد و خیلی 
کوتاه درباره فقدان رضا )پسرش( گفت: »هنوز این زخم تازه و گفتن از آن برایم 
دشــوار است. شاید تصورش آسان نباشــد ولی حال و روز من بیشتر به فرزندی 

می ماند که پدری رفیق، صمیمی، مراقب و دلسوز را از دست داده است.«
»مصائب شــیرین ۲« با بازی زنده یاد رضا داودنــژاد، ترلان پروانه، مونا داودنژاد، 
زهرا داودنژاد، علی داودنژاد، همایون کاظمی، سارا لوئیز کاظمی و نیز محمدرضا 
داودنژاد سال 1397 به کارگردانی علیرضا داودنژاد ساخته شد و اگرچه متقاضی 
شــرکت در جشــنواره فیلم فجر بود، یک ســال بعد در جشــنواره جهانی فجر 
رونمایی شــد. این فیلم در همان ســال 1398 در تدارک اکران عمومی بود که 
محقق نشــد و بعد از آن هم با شیوع کرونا نتوانست اکران شود و حالا قرار است 

از فردا 3 مرداد ماه اکران عمومی شود.
»مصائب شــیرین ۲« در ادامه قســمت اول این فیلم، داستان دختری را روایت 
می کند که برای تولد 18 ســالگی خود، پدر و مادرش را به جایی ناآشــنا دعوت 
می کند. پدر و مادر برای رســیدن به آنجا ســفری را از منچســتر به لندن آغاز 

می کنند. در این سفر آن ها زندگی  گذشته خود را مرور می کنند.
علیرضا داودنژاد که ساخت فیلم های ماندگاری چون »مصائب شیرین«، »نیاز«، 
»کلاس هنرپیشــگی« و... را در کارنامه هنری اش دارد،خودش پس از درگذشت 
رضا )پسرش( که بازیگر شــاخص فیلم هایش بود، حال و حوصله همیشگی اش 
را ندارد اما به اصرار ما قبول کرد که درباره شرایط اکران فیلمش صحبت کند و 
در فرصتی دیگر درباره محتوا و موضوع فیلم »مصائب شیرین ۲« صحبت کنیم.

در ادامه گفت وگوی کوتاه ایسنا را با علیرضا داودنژاد می خوانید.
***

* چرا »مصائب شــیرین ۲« در حدود شش سال یا هفت سال بعد 
ساخت، اکران می شود؟ البته ما دوره تعطیلی سینماها برای کرونا را 

داشتیم اما باز می توانست زودتر به نمایش عمومی دربیاید.
فکر می کنم فقدان رضا )داودنژاد( موثر بوده؛ دوستی قدیمی و پرُخاطره سرتیپی 
هم با رضا حتما اثر داشــته؛ تاکیدات فارابی هم که ضمنا از شــرکای فیلم است 
نباید بی تاثیر بوده باشــد. به هر حال تراکم فیلم های اکران نشده در اثر کرونا و 
تعطیلی ســالن های سینما، کل شــرایط اکران فیلم را تحت تاثیر قرارداده بود و 
در سال های پســاکرونا هم با وجود بازشدن سالن های سینما دستیابی به اکران 
را برای تراکم  صف فیلم های پشــت اکران مانده خیلی سخت و کماکان پیچیده 

کرده است.

* شما در این چند ســال نگران بودید که »مصائب شیرین ۲« به 
سرنوشــت اکران »فراری« که در موقعیت مناسبی اتفاق نیفتاد، 
دچار شــود؛ الان شرایط مناســبی برای اکران »مصائب شیرین« 

فراهم شده است؟
کلا شــرایط سینما در وضع مناسبی نیست و به نظر می رسد، دشمنان سینمای 
ایران که من سال هاســت، درباره آنها از جمله با خود شما بسیار صحبت کرده ام 
و حتی چند مقاله تحت عنوان »دشــمن شناســی ســینمای ایران « برای تان 
نوشــته ام، توانســته اند به عمده اهدافی که داشته اند دست پیدا کنند؛ شما هیچ 
وقت، ندیده بودید که بیشــتر از هشتاد درصد فیلم های اکران شده در سینمای 

ایران ورشکست بشــوند و حتی بســیاری نتوانند مخارج تبلیغ و توزیع خود را 
تامین کنند؛ عوامل و دلایل عمده این وضعیت هم معلوم است و من بارها درباره 

آنها گفته ام و گفته اند و باز به اختصار به بعضی از آنها اشاره می کنم:
یکم - مســئولانی که با ممیزی اجازه نمی دهند بیــن زندگی ایرانی آنچنان که 
هســت با ســینمای ایران آنچنان که می تواند باشد و مســایل جاری و مبتلا به 
جامعه را منعکس کند رابطه برقرار شود؛ ضمن اینکه این تضعیف ارتباط از ورود 
گرمای انســانی زندگی ایرانی به فیلم های ایرانی و شــکل گیری، قوام سینمای 
ایــران و رســیدن آن به زبان و بیــان بومی و ملی نیز جلوگیــری می کند؛ چه 
خســارتی بالاتر از اینکه ســینمای ایران موفق شــده بود بدون بهره برداری از 
کلیشــه های رایج در سینمای تجاری و هنری دنیا -مثل برهنگی و درنده خویی 
- رسماً وارد بزرگترین جشنواره های دنیا بشود و بالاترین جایزه ها را بگیرد و راه 
سینمای ایران را به بازارهای جهانی باز کند ولی امروز می بینیم که آن سینما و 
آن ســینماگری به کما روانه شده و گویا این سینمای زیر زمینی است که دست 
و پا شکسته می کوشد، جای خالی آن را پرُ کند؛ واقعا حیرت آور است که برخی 
تصمیم گیرها می بینند و به روی خود نمی آورند که جهان دیگری ســاخته شده 
و ابــزار تولید، توزیع و نمایش فیلم از انحصار قدرت های مالی و سیاســی خارج 
شــده و با مدیریت های امنیتی و ســازمانی نمی توان به منظومه هنری رسانه ای 
باور پذیر و اثر گذار و فراگیر دســت پیدا کرد؛ و البته بعید هم نیست که دانسته 
دســت به دامن این روش ها می شــوند تا اولا نظارت پذیر نشوند و حتی الامکان 
فســادها را مخفی نگه دارند و هم اینکه با تضعیف جریان تولید مرغوب و رقابت 
پذیــر داخلی ، راه واردات و غلبه رســمی منظومه های هنری رســانه ای رقبای 
منطقه ای و حریفان جهانی را هموار کنند که در واقع می بینیم این اتفاق افتاده 
اســت و امروزه این حریفان و رقیبان هســتند که بازارهای دیداری شنیداری را 
قبضه کرده اند و فیلم های ترکی، اروپایی، آمریکایی، کره ای، هندی از در و دیوار 
مملکت و خانه های بســیاری از مردم بالا می روند و چشــم ها ، گوش ها، قلب ها 
را به تســخیر درآورده و خیلی از فیلمســازان و تهیه کنندگان داخلی را بیکار و 

خانه نشین کرده اند.
دوم- یادتان هســت دورانی بود که با کمک شــهرداری ها فیلم های ایرانی همه 
می توانســتند تبلیغات محیطی داشته باشــند و با استند، بیلبورد و تصاویر روی 
پل هــا ، ورود خود را به بازار ســینما اطلاع رســانی و تبلیغ کننــد، اما امروز با 
ســخت گیری و فوق ســنگین کردن هزینه ها این امکان از سینما گرفته شده و 
ضربه ای کاری به روش های جذب مخاطب ســینما وارد آمده و راه را برای غلبه 

امواج ماهواره ای باز و بازتر کرده است.
ســوم -تبعیض، طرد، انکار و اینگونه نحوه برخوردهای ســابقه دار رســانه ملی 
با جریان تولید فیلم در ســینمای ایران اســت؛ امروزه دیگر چه کسی نمی داند 
که دوران متن مکتوب و مســکوت یعنی متن گوتنبرگی ســپری شــده و متن 
دیجیتالــی یعنی متن مصور و مصــوت جای آن را گرفته و می گیرد؟ امروزه چه 
کسی نمی داند که دنیا به عرصه جنگ رسانه های دیداری، شنیداری تبدیل شده 
و منظومه های هنری رســانه ای به یکــی از مولفه های اصلی قدرت های اثر گذار 

دنیا تبدیل شده اند؟ امروزه چه کسی نمی داند که »باورپذیری« راز »اثر گذاری« 
و »فراگیری« منظومه های هنری رســانه ای هستند؟ امروزه چه کسی نمی داند 
که راز و رمز باورپذیری آثار صوتی تصویری در اختیار »دانایی سینمایی « است. 
دانایی ســینمایی یعنی هنر دکوپاژ ، قاب بندی ، نــور پردازی، طراحی صحنه 
و لباس، چهره پردازی، میزانسن، شــخصیت پردازی، بازی گردانی، فیلمبرداری، 
تدوین، موســیقی و ایجاد ســاختاری که بتواند جهان روایی اثر را در یک بسته 
بنــدی صوتی تصویری کم و بیش صد دقیقه ای ارایه دهد. آنچه بطور مشــخص 
دانایــی ســینمایی را از انواع دیگری از تخصص در پــردازش تصویر و صدا جدا 
می کند، حساســیت این نوع از دانایی به موضوع »زمان« اســت. حساســیت و 
شناخت نســبت به مقوله »زمان «است که سینماگر را همچون موسیقی دان به 
مساله »ریتم« و »تمپو« و یا »ضرباهنگ« و »سرعت« حساس و دقیق می کند و 
تاثیر و تنظیم آن ها را در همه وجوه ساختاری فیلم از دیالوگ نویسی تا حالات، 
گفتــار، لحن و نحوه حضور بازیگــران و همچنین در حرکات دوربین و تقطیع و 

تدوین و... پی می گیرد.
به عنوان مثال در مورد سریال موفق این روزها »در انتهای شب« گاهی می شنوم 
که چه زود تمام شــد و یا چرا بصورت مینی ســریال بود و یا اینکه همه چیز در 
آن به اندازه بود و یا اینکه به اصطلاح در آن آب نبســته بودند. همه این نکات به 
یک موضوع بر می گردد و آن ملکه شــدن اصول حرفه ای »دانایی سینمایی«ست 
کــه کارگردان را در همــه بخش های کار همچنان مقیــد و متوجه به مراقبت از 
»ضرباهنگ «و »ســرعت «در همه وجوه فیلم و جهان روایی اثر و باور پذیری آن 
نگه می دارد و وحاصل آن سریالی می شود که همچون فیلم های جذاب سینمایی 
مخاطب را پای اثر می نشاند و کم تر می توان در آن صحنه ای یا پلانی را یافت که 
اضافه و یا قابل حذف به نظر برسد. همه این ها را گفتم و سال هاست که می گویم 
و تکرار می کنم به امید اینکه شاید اثری داشته باشد و مدیران رسانه ملی باورشان 
بیاید که بدون داشــتن یک سینمای موفق و محترم ایرانی دستیابی به یک رسانه 
دیداری شنیداری غیر تصنعی، فراگیر و اثر گذار امکان پذیر نیست و جبهه گیری 
در مقابل ســینمای ایران و محروم کردن جریان تولید فیلم های ایرانی از معرفی 
گســترده و تبلیغات اثر گذار چیزی جز بر ســر شاخ نشستن و بن بریدن نیست؛ 
بنابراین در پاسخ شما درباره شرایط اکران »مصائب شیرین ۲« نیز ناگفته پیداست 
که مثل بسیاری دیگر از فیلم های سینمای ایران با محرومیت از تبلیغات محیطی، 
فقدان معرفی و تبلیغ موثر تلویزیونی و اتکا صرف به انعکاس در فضای مجازی به 
اکران می رود و خواه نا خواه نمی توان این وضعیت را شــرایط خیلی مناسبی برای 
اکران تلقی کرد، علی الخصوص که معلوم نیست امکان تبلیغات رایج این روزها در 

شبکه های ماهواره ای به دلیل هزینه های گزاف نصیب فیلم ما هم بشود!

* قطعا پاسخ به این سوال برای شما سخت خواهد بود، در نبود رضا 
پسرتان این فیلم اکران می شود چون رضا با فیلم های شما خاطرات 
خوبی برای مخاطبان رقم زد، به نظرتون می توان این فیلم را آخرین 

نقش آفرینی رضا در سینما دانست؟
داودنژاد: درباره رضا اجازه بدهید در مهلت دیگری صحبت کنیم ؛ هنوز این زخم 
تازه و گفتن از آن برایم دشوار است. شاید تصورش آسان نباشد ولی حال و روز 
من بیشــتر به فرزندی می ماند که پدری رفیق و صمیمی و مراقب و دلسوز را از 

دست داده است؛ بماند برای بعد...

گپی با داودنژاد درباره اکران »مصائب شیرین  ۲« در فقدان »رضا« 

هنوز این زخم تازه است


